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11 августа 2023 г.

Odborníci kritizují myšlenku zkrácení pracovní doby na
36 týdně

pravda.ru/society/1871993-sokraschenie

Petr Jermilin
11.08.2023 19:15

V Rusku navrhli nový způsob, jak zkrátit pracovní týden. Je to
efektivní?

6:12

Společenství
Svetlana Bessarab, členka výboru Státní dumy pro práci, sociální
politiku a záležitosti veteránů, v rozhovoru pro Lenta.ru navrhla zkrátit
pracovní týden v Rusku ze 40 na 36 hodin. Podle jejího názoru může
takové opatření pomoci při syndromu vyhoření, vyčerpání, kterému
pracovníci kvůli únavě čelí. Není to poprvé, co se takový návrh objevil,
ale již dříve zastupitelé přišli s nápady na zavedení čtyřdenního
pracovního týdne. Pravda.Ru hovoří o této myšlence a hovoří s
poslankyní Oksanou Dmitrievovou a také s odborníkem na práci
Olegem Kosyrevem o tom, jak je vhodné čtyřhodinové zkrácení
pracovního týdne.
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Podstata myšlenky

"Pro všechny pracující je nutné zkrátit pracovní týden ze 40 hodin na 36 hodin.
Mnoho zemí světa jde touto cestou a Rusko by mělo být v tomto směru progresivní.
[...] Nebudeme první v této věci: v Evropě je mnoho zemí, kde pracují 36, 35 a
dokonce 32 hodin týdně. Například v Nizozemsku, což je poměrně prosperující
země s jednou z nejvyšších životních úrovní, nepracují více než 33 hodin. hodin
týdně,“ domnívá se náměstek.

Svůj nápad vysvětlila tím, že dělníci „vyhoří“.

"Je čas vážně hovořit o zkrácení pracovního týdne pro všechny kategorie
pracovníků. (...) Nyní, když vezmeme v úvahu digitalizaci a vývoj softwaru,
efektivita práce se mnohonásobně zvýšila a se zaměstnanci zacházíme stejně jako
s 50 před lety,“ vysvětlila.

Podle jejího názoru může jít jak o zkrácený pátek, tak o zkrácení
pracovní doby denně. Konkrétní podobu mohou určit odbory
společně se zaměstnavateli, vysvětlil poslanec. Aby byla
implementace co nejefektivnější, navrhl náměstek uspořádat
dobrovolný experiment v Rusku za účasti zaměstnavatelů.
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"Hovořil bych o experimentu, který může být vypsán v Rusku do dvou let.
Zaměstnavatelé se k tomuto experimentu mohou připojit dobrovolně, výměnou za
to jim budou nabídnuty určité preference, například přijímání vládních zakázek,
účast v dotačních programech," řekl poslanec. vysvětlil..

Názor poslance

Pravda.Ru se zeptala Bessarabovy kolegyně Oksany Dmitrievové,
členky Výboru pro rozpočet a daně Státní dumy, na její názor na
tento nápad.

"Myslím, že v první řadě to není nutné. Obvykle jsou tato opatření nabízena jako
možnost prevence nezaměstnanosti při objektivním snižování počtu pracovních
míst. Nyní všichni mluví o prudkém nedostatku personálu především v průmyslu, IT
, v dělnických profesích a tak dále [...] Tudíž na to teď není čas A pokud mluvíme o
sociálních problémech, tak se domnívám, že existuje řada dalších mnohem
akutnějších problémů oproti délce pracovní den,“ řekla.

Pochybovala také o tom, že by zavedení takového nápadu mohlo
pomoci samotným Rusům.

"Nevidím v tom společenskou objednávku. Dalších problémů je mnohem víc:
například valorizace důchodů pracujících důchodců, snížili jsme počet oficiálně
pracujících důchodců kvůli valorizaci důchodů, stále je spousta problematika
ochrany práce a dodržování zásad ochrany práce a ochrany práce, sociální balíčky,
šedé/bílé platy atd. A tady budeme mít stále "šedý" pracovní den. Problém jsme
úplně našli. Není potřeba zvyšovat pracovní den, ale lidé v některých sektorech
pracují přesčas, protože není dostatek zaměstnanců. Kdyby byla krize, pak bychom
o tom mohli mluvit,“ řekla Dmitrieva.

Názor odborníka

V rozhovoru pro Pravda.Ru Oleg Kosyrev, ředitel Klinského institutu
pro bezpečnost a pracovní podmínky, souhlasil s Dmitrievou. Podle
jeho názoru v žádném případě nemůže být taková norma
univerzální, protože poškodí jak samotného pracovníka (sníží se mu
plat), tak ruskou ekonomiku.
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"Všechno záleží na tom, které kategorie, to jsou pracovní potíže a tak dále. Tato
norma je nevhodná aplikovat všude. Jsou profese, je práce, kde je potřeba tvrdá
práce a kde je opravdu nutné zkrátit pracovní dobu tak, aby člověk zotavuje se
vážněji.40hodinový týden umožňuje zcela přivést tělo zpět do normálního stavu pro
většinu jednoduchých prací [...] Proto ho uvést na takovou normu a s produktivitou
práce, kterou máme Ruské federace, věřím, že to poškodí ekonomiku. Rozhodnutí
nebudou přínosná ani pro lidi, protože v každém případě člověk bude vydělávat
méně, protože méně pracuje, ani pro ekonomiku země jako celku,“ řekl.

Formát zkráceného pracovního týdne podle odborníka již existuje u
řady pracovních odborností. V tomto ohledu je přesvědčen, že není
třeba plošně zkracovat délku pracovního týdne.

"Existuje zkrácený pracovní týden za ztížených pracovních podmínek. Existují
seznamy, existuje takový postup jako "zvláštní hodnocení pracovních podmínek" v
Ruské federaci. Poměrně objektivně hodnotí pracovní podmínky pracovníků. A
existují důvody, proč vyvodit takové závěry. To není tak špatné ani dobré "V Ruské
federaci máme všechno v číslech. V mnohém se lišíme od světových velmocí, kde
nejsou takové systémy jako v Rusku. Pokud jsou pracovní podmínky
charakterizovány jako škodlivé, tak je to v pořádku." plus jsou tam zdravotní
indikace, ano, u takových profesí se dá dělat zkrácený týden. Ale u nás tento
mechanismus funguje," uzavřel Kosyrev.

Témata Oksana Dmitrievová světlana bessarab
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